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12. marts 2008 
 
 

I henhold til Landstingets forretningsorden § 36, stk. 1 har jeg stillet følgende forespørgsel til Landsstyret: 
 
Spørgsmål: 
 
Hvilke intentioner har Landsstyret for at støtte fiskernes initiativ til at miljømærke rejerne som 
rene MSC-produkter? 
(Landstingsmedlem Ane Hansen) 
 
Begrundelse: 
 
På vegne af trawlerrederierne og produktionsstederne er Grønlands Arbejdsgiverforening (GA) netop i gang 
med arbejdet for at få tilladelse til at rederiernes og produktionsstedernes produkter af rejer kan miljømærkes 
som rene MSC-produkter. Inuit Ataqatigiit mener dette initiativ er støtteværdigt, idet sådan et initiativ kræver 
at man organiserer fiskeriet til at være bæredygtigt og ikke gør bestandene mindre. Desuden kræver flere og 
flere lande, at de fiskeprodukter de importerer er MSC-mærkede, hvorfor det er vigtigt vi følger med i 
udviklingen med henblik på at vi til stadighed har et marked, vi kan sælge vore produkter til. 
 
Såfremt vi skal nå dette mål, så kræver det imidlertid at vi opfylder nogle forskellige krav, blandt andet kræves 
der at vi har opfyldt følgende: 
 
- Fiskeriet skal drives bæredygtigt og ikke gøre bestandenen mindre. 
- Fiskeriet skal drives uden at ændre fiskebestandenes balance i havet. 
- Fiskeriet skal drives i henhold til den lokale, regionale og internationale lovgningning på området. 
 
Initiativet til at få rejerne mærket som rene MSC-produkter kan kuldsejles, når man mener at kravene ikke er 
blevet opfyldt politisk. Derfor forespørger jeg om hvilke initiativer Landsstyret har i sinde at foretage for at 
støtte initiativet. 
 
Som en konsekvens af at forslaget om at forny fiskeriloven endnu engang er blevet udskudt, er flere formål 
med at rette op på forholdene også blevet udskudt nok engang, blandt andet disse: 
 
- Skævheden ved den ikke registrerede rejefangst, der blev rettet op på sidste år gennem Landsstyrets 
bekendtgørelse nr. 33 vedrørende kontrol af rejefangst, er nu blevet ophævet. Vi vil meget gerne have at vide, 
hvad man har i sinde at gøre ved de intentioner, der lå til grund for den nye fiskerilov, der nu endnu engang er 
blevet udsat. Derudover har vi i flere år vidst, at Naturinstituttet i år gennem TAC ville foreslå en nedsættelse 
af rejekvoten på 30%, hvilket instituttet allarede har gjort. Dette blev imidlertid ikke efterfulgt af Landsstyret, 
hvorimod Landsstyret har fastsat en nedsættelse på kun på 5% igennem en flerårig periode, og det til trods 
for at fiskerne har indstillet at man større udstrækning følger forslaget om at reducere fangstmængden. Der 
blev nemlig foreslået at Naturinstituttets indstilling skulle opfyldes i løbet af en 2-årig periode med 15% - 15% 
nedsættelser. 
 
Vi har førhen fået at vide fra Naturinstituttet om at såfremt der ikke gøres noget ved overfiskeriet af rejerne, 
og såfremt man lader overfiskeriet fortsætte, så vil rejebestanden komme i fare i løbet af 3 – 4 år. Vi er 
ligeledes blevet orienterede om at man i andre lande allerede har erfaringer med at overfiskeri meget hurtigt 
kan influere på rejebestande. 


